

VINCENT CHAPAUX (Ph.D.)

Born June 28, 1980

Professional Private

ULB – Centre de droit international
50 Av. F.D. Roosevelt, CP 137
1050 Brussels
Belgium
T : +3226503404
vchapaux@ulb.ac.be

Curriculum Vitae

Education	2
Language skills	3
Scientific career	3
Teaching career	4
Publications	5
Other scientific activities	9
Missions as an expert or a consultant	11
Non-scientific activities	12
Funding	13

I. EDUCATION

2011	Ph.D. in Social and Political Science	Université libre de Bruxelles	N.A
2007	Master of Advanced Studies in Political Science	Université libre de Bruxelles	Magna Cum Laude
2004	LL.M. in International Law	Université libre de Bruxelles	Magna Cum Laude
2002	Master in Political Science (International relations) Year 1	Université libre de Bruxelles	Magna Cum Laude
2001	Master in Political Science (International relations) Year 2	Université libre de Bruxelles	Cum Laude
2000	Bachelor in Social and Political Science Year 2	Université de Namur	Cum Laude
1999	Bachelor in Social and Political Science Year 1	Université de Namur	Cum Laude

Doctoral thesis

« Dominer par les idées. Étude de la notion de *Failed State* »
“How to rule with ideas – Study of the Failed State Notion”

February 10, 2011

Director : Barbara Delcourt

Jury :

Pierre Klein

Véronique Dimier

Christian Olson

Christopher Bickerton (Cambridge)

Master of advanced studies thesis

“The social construction of Somalia’s inability”

Master thesis

“The influence of NGO's in international decision making”

II. LANGUAGE SKILLS

French	Native proficiency
English	Full professional proficiency - Ability to read, write, comprehend and speak fluently and accurately. Various writings published in English. A year spent in New York in an English speaking professional environment
Spanish	Full professional proficiency - Ability to read, write, comprehend and speak fluently and accurately. Various writings published in Spanish. A year spent in South America (2002- 2003). Numerous professional meetings in Spanish in the last 10 years
Italian	Conversant - Ability to handle a variety of basic communicative tasks and social situations. Good ability to read
German	Basic Knowledge - Studied for 11 years but only practiced occasionally.

III. SCIENTIFIC CAREER

01/2014 - Present	Lecturer in International Law (Université Libre de Bruxelles) (50%)
07/2013 - 12/2013	Research fellow - Centre d'études du droit international et de la mondialisation (CEDIM), Université du Québec à Montréal (UQAM) - Research stay funded by the <i>Fonds Québécois de la recherche</i>
08/2012 - 07/2013	Fulbright Visiting Scholar at the Institute for International Law and Justice – New York University School of Law under the supervision of Robert Howse.
09/2011 - 09/2012	Postdoctoral research fellow in international law and international relations (ULB)
09/2004 - 08/2011	Assistant Lecturer in international law and international relations (ULB)

IV. TEACHING CAREER

As a lecturer

2014-2015 International dispute settlement (4 ECTS) LLM in
International
Law
Law Faculty
ULB

2014-2015 General Theory of Public International Law (5 ECTS) LLM in
2013-2014 International
Law
Law Faculty
ULB

As an invited lecturer

2012 “What is constructivism” in Introduction to the Theory of Political
Science (E. Van Haute – J.B. Pilet) Master in
Political Science
ULB

As an assistant lecturer

2012 and 2013 Coaching of students taking part in the National Model United
Nations (New York) Master in
Political Science
ULB

2004 to 2010 International litigation
(F. Dubuisson) LLM in
International
Law
Law Faculty
ULB

2004 to 2010 Introduction to Law (including sociological aspects)
(O. Corten – A. Schaus) Faculty of
Political Science
ULB

2006 to 2010 History of International Relations
(B. Delcourt) Faculty of
Political Science
ULB

2004 to 2008 Research Methodology in International Law
(O. Corten) LLM in
International
Law
Law Faculty
ULB

2007 Coaching of students taking part in the *Concours Rousseau* (moot court
competition in public international law) LLM in
International
Law
Law Faculty
ULB

2007 Society and institutions of Belgium
(S. Jaumain) Faculty of
Political Science

2004 to 2007 Critical History
(A. Morelli)

ULB

Law Faculty and
Faculty of
Political Science
ULB

Assessment of Master Thesis

ULB (Director)

Eli Slavcheva, « CSDP, old practices and new challenges in the context of the New Wars Paradigm. The cases of Kosovo and Libya » - June 2014.

Henaut, Victoria, " The new European Asylum System", June 2014.

Université du Québec à Montréal (Assessor)

Mathieu Cousineau-Degarie (LL.M.), « L'influence de la doctrine américaine sur le développement du droit international de 1968 à 1989 » - May 2013

V. PUBLICATIONS

Books

1. CHAPAUX, VINCENT, "How to rule with ideas. Study of the Failed State narrative", forthcoming.
2. CHAPAUX, VINCENT (DIR.), *Sahara occidental. existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples sous domination étrangère ? / Western Sahara ; which legal remedies for peoples under foreign domination ?*, Bruxelles, Bruylant , 2010, 138 p.
3. CHAPAUX, Vincent, ARTS, Karin, PINTO LEITE Pedro (éd.), *Le droit international et la question du Sahara occidental*, Porto, IPJET, 2009, 352 p.
4. CHAPAUX, Vincent, PIERET, Julien, SCHAUS, Annemie (éd.), *Cinquante ans d'application de la convention européenne des droits de l'Homme en Belgique. Entre ombres et lumières*, Bruxelles, Bruylant, 2008, 426 p.

Chapters

1. « Les rapports inter-espèces dans les films de science-fiction et dans le droit international terrien », in CORTEN, Olivier, DUBUISSON, François, *Du droit international au cinéma présentations et représentations du droit international dans les films et les séries télévisées*, forthcoming.
2. « Sahara occidental : le rôle de la monarchie dans la construction de l'opinion publique marocaine », in VERICEL, Denis, *L'autre côté du mur*, Paris, L'Harmattan, forthcoming.
3. « Statocentrisme » in MBONGO, Pascal, *Le dictionnaire de l'Etat*, Paris, Berger-Levrault, 2014, pp. 868 à 874 (with Julien Pieret).

4. « État voyou », in Mbongo, Pascal, *Le dictionnaire de l'Etat*, Paris, Berger-Levrault, 2014, p. 41.
5. « Pour une relativisation de la rupture entre approches étasuniennes et françaises du droit international », in BACHAND, Rémi (dir), *Théories critiques et droit international*, Bruxelles, Bruylant, 2013, pp. 93 à 112.
6. « Somalia, (no) intervención y la noción de Estado fallido », in GARCIANDIA GARMENDIA, Rosana, *Somalia: Fragilidad y perspectivas de futuro*, Murcia, Ediciones de la Universidad de Murcia, 2013.
7. « Commentary of articles 54 et 55 », in CORTEN, Olivier, KLEIN, Pierre (éd.), *The Vienna Conventions on the Law of Treaties. A Commentary Article by Article*, Oxford, Oxford University Press, 2011, pp. 1236 à 1250.
8. « Le Sahara occidental, 35 ans après l'avis de la Cour internationale de Justice » in CHAPAUX, Vincent (dir.), *Sahara occidental. Existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples sous domination étrangère ?/Western Sabara. Which Legal Remedies for peoples under foreign domination ?*, Bruxelles, Bruylant, 2010, pp. 9 à 14.
9. « La question de l'accord de pêche conclu entre les Communautés Européennes et le Maroc », in CHAPAUX, Vincent, ARTS, Karin, PINTO LEITE Pedro (éd), *Le droit international et la question du Sahara occidental*, Porto, IPJET, 2009, pp. 217 à 237 (traduction de la contribution n°12, *infra*).
10. « Commentaire de l'article 61 de la Charte des Nations Unies », *La pratique des Organes des Nations Unies*, New York, Nations Unies, 2008 (en collaboration avec Anne LAGERWALL et Vaïos KOUTROULIS), disponible sur <http://www.un.org/law/repertory/french.html> (20/12/10).
11. « L'effet curatif de la Convention européenne des droits de l'homme sur le Politique : Strasbourg et après ? », in CHAPAUX, Vincent, PIERET, Julien, SCHAUS, Annemie, *Cinquante ans d'application de la convention européenne des droits de l'Homme en Belgique. Entre ombres et lumières*, Bruxelles, Bruylant, 2008, pp. 43 à 78.
12. « La réforme des Nations Unies et consolidation de la paix : la création de la Commission de Consolidation de la paix », in CARDONA LLORENS, Jorge, *La ONU y el mantenimiento de la paz en el siglo XXI, entre la adaptacion y la reforma de la carta*, Valencia, Tirant Lo blanch, 2008, pp. 245 à 261.
13. « The sovereignty over natural resources : the question of the EU–Morocco fisheries agreement », in ARTS, Karin, PINTO LEITE Pedro (éd), *International Law and the Question of Western Sabara*, IPJET, 2007, pp. 217 à 237.
14. « Commentaire des articles 54 et 55 », in O. CORTEN, P. KLEIN (éd.), *Commentaire article par article des Conventions de Vienne de 1969 et de 1986 sur le droit des traités*, Bruxelles, Bruylant, 2006, pp. 1925 à 1949.

Articles

1. « Is international law anthropocentric ? », forthcoming.
2. « International Legal Theory: Haven't We Overestimated The Divide Between France And The United States? », *Michigan Journal of International Law Emerging Scholarship*, Vol. 2, pp. 101 à 113.

3. « L'organisation de l'international par l'occidental : quelques réflexions sur la discrimination par le diplôme au sein des organisations internationales », Volume 33, numéro 1, 2014, p. 77-98
4. “Problems of Local Participation and Collaboration with the UN in a Post-conflict Environment: Who Are the ‘Locals’?”, *Global Society*, 25:4, 2011, pp. 531-548 (with Nina WILÉN).
5. “Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos de gobernanza en un mundo globalizado”, “Numero Especial : Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos de gobernanza en un mundo globalizado”, *Cuadernos sobre Relaciones Internacionales, Regionalismo y Desarrollo*, Vol. 4. No. 7, Enero-Junio 2009, pp. 5 à 12 (with Pierre DELVENNE).
6. “Imposición de un modelo universal del estado exitoso? Estudio de la noción de Estado Fallido”, “Numero Especial : Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos de gobernanza en un mundo globalizado”, *Cuadernos sobre Relaciones Internacionales, Regionalismo y Desarrollo*, Vol. 4. No. 7, Enero-Junio 2009, pp. 117 à 144.

Reports

1. « Armes » in « La pratique du pouvoir exécutif et le contrôle des Chambres législatives en matière de droit international (2007-2011) », *R.B.D.I.*, 2011/1, pp. 496 à 514.
2. « Armes » in « La pratique du pouvoir exécutif et le contrôle des Chambres législatives en matière de droit international (2003-2007) », *R.B.D.I.*, 2008 1/2, pp. 115 à 124.

Reviews

1. “DE BÚRCA, Gráinne, KILPATRICK, Claire, SCOTT, Joanne (ed.), *Critical Legal Perspectives on Global Governance. Liber Amicorum David M Trubek*, Hart, Oxford and Portland, 2014, 461p”, *Revue Québécoise de Droit International*, forthcoming.
2. « JENSEN, Erik, *Western Sahara Anatomy of a Stalemate ?*, 2^{ème} éd., Boulder, Lynne Rienner Publishers, 2012, 181 p. ISBN 978-1-58826-807-5 », *R.B.D.I.*, forthcoming.
3. “GARCIA-SALMONES ROVIRA, Mónica, *The Project of Positivism in International Law*, Oxford, Oxford University Press, 2013, 427 p., ISBN 978-0-19-968520-2”, *R.B.D.I.*, 2013/2, p. 646
4. « BABAFEMI, Akinrinade, *Human Rights and State Collapse in Africa*, Utrecht, Eleven International Pub., 2009 », *Revue Québécoise de droit international*, 2013, online only, http://rs.sqdi.org/recensions/Rec_1307_Chapaux.pdf
5. « JOUANNET , Emmanuelle, *Qu'est ce qu'une société internationale juste ? Le droit international entre développement et reconnaissance*, Paris, Pedone, 2011, 301 p. ISBN 978-2-233-00630-1 », *R.B.D.I.*, 2012/2, pp. 735 à 742.
6. « BOWDEN, Brett, CHARLESWORTH, Hilary, FARALL, Jeremy (eds.), *The Role of International Law in Rebuilding Societies after Conflict. Great expectations*, New York, Cambridge University Press, 2009, 330 p. ISBN 978-0-521-50994-7 », *R.B.D.I.*, 2011.

7. « AKPINARLI, Neyire, *The Fragility of the 'Failed State' Paradigm. A different International Law perception of the Absence of Effective Government*, Leiden/Boston, Martinus Nijhoff, 2010, 269 p., ISBN 978-90-04-17812-0 », R.B.D.I., 2010-2, pp. 655 to 657.
8. « REUS-SMIT, Christian, SNIDAL, Duncan (Ed.), *The Oxford Handbook of International Relations*, New York, Oxford University Press, 2008, 772 p. ISBN 978-0-19-921932-2, 2009-2 », R.B.D.I., 2009-2, pp. 641 to 642.
9. « AMBROSETTI, David, *Normes et rivalités diplomatiques à l'ONU. Le Conseil de sécurité en audience*, Bruxelles, Peter Lang, Regards sur l'International n° 8, 2009, 349 p., ISBN 978-90-5201-531-6 », R.B.D.I., 2009 -2, pp. 624 to 625.
10. « DE BRABANDERE, Eric, *Post-conflict Administrations in International Law*, Leiden/Boston, Martinus Nijhoff, 2009, 332 p., ISBN 978 90 04 17023 0 », R.B.D.I., 2009 -2, pp. 627 à 629.
11. « CLARK, Ian, *International Legitimacy and World Society*, New York, Oxford University Press, 2007, 234 p. ISBN 978-0-19-9297000-9 », R.B.D.I., 2009 -2, pp. 625 à 627.
12. « ARMSTRONG, David, FARELL, Theo, LAMBERT, Hélène, *International Law and International Relations*, Cambridge, Cambridge University Press, 2007 (Reprinted in 2009), 308 p., ISBN 978-0-521-84410-9 (hardback), 978-0-521-60518-2 (paperback) », R.B.D.I., 2009-1, pp. 273 et 274.
13. « AZNAR GOMEZ, Mariano J., *La administracion internacionalizada del territorio*, Barcelona, Atelier, 2008, 159 p., ISBN: 978-84-96758-55-1 ; STAHN, Carsten, *The Law and Practice of International Territorial Administration. Versailles to Iraq and Beyond*, Cambridge, Cambridge University Press, 2008, 828 p., ISBN: 978-0-521-87800-5 (Hardback) ; WILDE, Ralph, *International Territorial Administration. How Trusteeship and the Civilizing Mission Never Went Away*, Oxford, Oxford University Press, 2008, 607 p., ISBN 978-0-19-927432-1 », R.B.D.I., 2008 1/2, pp. 458-459.
14. « SOUMY, Isabelle, *L'accès des organisations non gouvernementales aux juridictions internationales*, Bruylant, Bruxelles, 2008, 603 p. ISBN 2-8027-2478-0 », R.B.D.I., 2008 1/2, pp. 491 et 492.
15. « HENRY, Laurence, *Mutations territoriales en Asie centrale et orientale*, Paris, CERIC/La Documentation Française, Collection Monde Européen et international, 2008, 583 p. », R.B.D.I., 2007/2, pp. 665 et 666.
16. « REUS-SMIT, Christian, (éd.), *The Politics of International Law*, New-York, Cambridge University Press, 2004, 324 p. », R.B.D.I., 2006/2, pp. 793 à 795.
17. « COHEN-JONATHAN, Gérard, FLAUSS, Jean-François, (éd.), *Les organisations non gouvernementales et le droit international des droits de l'homme / International Human Rights Law and Non Governmental Organizations*, Bruxelles, Bruylant, 2005, 258 p. », R.B.D.I., pp. 783-784.
18. « BOISSON DE CHAZOURNES, Laurence, MEDHI, Rostane, *Une société internationale en mutation : quels acteurs pour une nouvelle gouvernance ?*, Bruxelles, Bruylant, Collection Travaux du CERIC, 2005, 391 p. », R.B.D.I., 2006/2, p. 777.
19. « COHEN-JONATHAN, G., FLAUSS, J.F., (dir.), *La réforme du système de contrôle contentieux de la Convention européenne des droits de l'homme (Le protocole n°14 et les Recommandations et Résolutions du Comité des ministres)*, Actes du séminaire organisé à Strasbourg le 7 juillet 2004 par l'Institut international des droits de l'homme, Bruxelles, Bruylant/Nemesis, 2005 », R.B.D.I., 2005/1-2, pp. 729-730.

20. « VELU, Jacques, *Considérations sur les arrêts de la Cour européenne des droits de l'homme relatifs au droit à un procès équitable dans les affaires mettant en cause la Belgique*, Bruxelles, Académie Royale de Belgique, Mémoire de la Classe des Lettres, Collection in-8°, 3^e série, Tome XXX, 2004, 107 p. », *R.B.D.I.*, 2005/1-2, pp. 735-736.
21. « ZASOVA, Svetlana, *Macédoine : de la FORPRONU-Macédoine à la FORDEPRENU (1993-1999)*, Paris (CEDIN – Paris I), Pedone (“L’ONU et les opérations de maintien de la paix”), 2004, 227 p. », *R.B.D.I.*, 2005/1-2, pp. 739-740.

Blog

Creator of “Internationanimals – On Animals and International Law”:
<https://internationanimals.wordpress.com/>

Papers published only on the Internet

1. « Torture, nationaux et territoire dans la série Scandal (*Shonda Rhymes*, 2012) », paper published on the website of the Center of International Law (ULB) in the framework of a series of analysis focused on the relationship between movies and international law, September 2013, 4 p.
2. « Le pont de la Rivière Kwai : le droit comme attribut du civilisé ? », paper published on the website of the Center of International Law (ULB) in the framework of a series of analysis focused on the relationship between movies and international law, March 2013, 2 p.
3. « Réussite, fragilité, faillite : les états de l’État dans les discours politiques et les discours experts », 17 p., available at <http://repi.ulb.ac.be/>
4. « The Economic Challenges of ITA: The Case of the Kosovo Trust Agency », 14 p., available at <http://repi.ulb.ac.be/>

VI. OTHER SCIENTIFIC ACTIVITIES

Research stays

1. July 2013 – November 2013 : Research stay funded by the *Fonds Québécois de la recherche*, Centre d’études du droit international et de la mondialisation (CEDIM), Université du Québec à Montréal (UQAM)
2. August 2012 – July 2013 : Fulbright Visiting Scholar at the Institute for International Law and Justice – New York University School of Law under the supervision of Robert Howse.

Presentation at symposiums

1. “ Le role de la monarchie dans la fabrique de l’opinion publique marocaine”, *Evolutions des Droits de l’Homme*, de la participation citoyenne et de la liberté d’expression dans les pays du Maghreb : du possible au souhaitable, Université Saint-Louis, Bruxelles, 11 mai 2015.

2. “People are animals too : on the current animal rights and human rights convergence”, Getting Closure : Human Rights after Human Rights, Brussels, Université Libre de Bruxelles, 4 & 5 may 2015.
3. « Assessing the efficiency of legal measures in the conflict of Western Sahara », Global Conflict and Conflict Management: Israel/Palestine and Beyond, St. Anne’s College, Oxford May 18 and 19, 2014.
4. « Les paradigmes de cohabitation entre les « espèces » dans les films de science fiction et leurs reflets dans le droit international actuel », Centre de droit international de l’U.L.B. Colloque du cinquantième : Droit international et cinéma, colloque organisé pour le cinquantième du Centre de droit international de l’ULB, February 17, 2014.
5. « L’organisation de l’international par l’occidental : quelques réflexions sur la discrimination par le diplôme au sein des organisations internationales », Midis du centre de droit international , ULB, December 2013.
6. “International legal theory: haven’t we overestimated the divide between Europe and the United States?”, American Society of International Law – European Society of International Law-Rechtsculturen Workshop on International Legal Theory at the University of Michigan, 15 & 16 November 2013.
7. « Pour une relativisation de la rupture entre approches étasuniennes et françaises du droit international », Université du Québec à Montréal, November 1, 2013.
8. « L’organisation de l’international par l’occidental : quelques réflexions sur la discrimination par le diplôme au sein des organisations internationales », Université du Québec à Montréal, October 18, 2013.
9. Présidence d’un panel lors du colloque « Actualité interdisciplinaire de Gramsci », Université du Québec à Montréal, May 2013.
10. « Mesurer l’écart entre les approches étasuniennes et francophones du droit international », Midis du centre de droit international , ULB, August 2012.
11. « Penser l’international comme un champ matériel et symbolique : premier bilan du projet de « sociologie politique de l’international » », L’intersectionnalité dans les études internationales, Université du Québec à Montréal, May 2012.
12. « Actualité du droit des peuples à l’autodétermination », Droit à la résistance, Alger, November 2012.
13. « Le droit international francophone est-il en retard ou ne veut-il tout simplement pas venir ? », L’état des théories critiques dans le monde francophone. Trajectoires comparées : Relations internationales et droit international, Université du Québec à Montréal, May 2011.
14. « Introduction générale », présentée lors du colloque « Sahara occidental. Existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples sous domination étrangère ?/Western Sahara ; Which Legal Remedies for people under foreign domination ? », Bruxelles, October 12, 2009.
15. « Can You Express Your Discontent When You’re Considered A Failed State ? From An Ethic Of Identity To An Ethic Of Capacity », with Nina Wilèn, World Congress of Political Science, International Political Science Association, Santiago du Chili, Chili, July 2009.

16. « Capacity-building and Local Ownership: Ambiguous Channels of Local Participation in Post-conflict States? », with Nina Wilèn, World Congress of Political Science, International Political Science Association, Santiago du Chili, Chili, July 2009.
17. « What can a norm entrepreneur do without a proper context? Norms, Actors and Structure; A Crucial Combination », with Nina Wilèn, Séminaire de recherche doctorale du Réseau d'Etude sur la Globalisation, la Gouvernance Internationale et les Mutations de l'Etat et des Nations (REGIMEN), Kathryn Sikkink (respond.), Mons, November 3, 2008.
18. « Los aportes de los mecanismos internacionales de resolucion de litigos a la resolucion de conflictos internos », Coloquio internacional « gestión internacional de conflictos », Medellín, Colombia, October 29, 2008.
19. « De la charge politique de la fragilité de l'Etat » at « State building et coopération au développement dans la région des Grands Lacs, Enjeux pour la Belgique en RDC et au Burundi », May 23, 2008, Facultés universitaires Saint-Louis, Bruxelles.
20. « Réussite, fragilité, faillite : les états de l'État dans les discours politiques et les discours experts » at Science politique et actualité : l'actualité de la science politique, quatrième congrès de l'ABSP-CF, 24 et 25 avril 2008, Louvain-la-Neuve.
21. « Le concept d'inaptitude des États », « *L'Institution-Building*: Une modalité de gestion des désordres Internationaux ? » Bruxelles, May 10, 2007.
22. « The sovereignty over natural resources: the question of the EU –Morocco fisheries agreement » at International Law and the Question of Western Sahara, The Hague, October 2006.
23. « La réforme des Nations Unies et la consolidation de la paix : la création de la Commission de Consolidation de la paix. », Coloquio internacional con ocasion del 10º aniversario de los Cursos Euromediterraneos Bancaja de Derecho Internacional : El mantenimiento de la paz y de la seguridad internacionales por las naciones unidas : de la adaptacion a la reforma de la Carta, Castellon de la Plana, 2006.
24. « L'effet curatif de la Convention européenne des droits de l'homme sur le Politique : Strasbourg et après ? » at Cinquante ans d'application de la convention européenne des droits de l'Homme en Belgique. Entre ombres et lumières, Bruxelles, September 2005.
25. « The Economic Challenges of ITA : The Case of the Kosovo Trust Agency », Fifth pan European Conference, *Standing Group on International Relations*, Sept. 2004.

VII. MISSIONS AS AN EXPERT OR A CONSULTANT

1. March 2014: Mission at the United Nations Council for Human Rights (Geneva) on the right to self-determination of the people of Western Sahara.
2. October 2007, 2008 et 2012: Petitioner in front of the United Nations General Assembly (4th commission) on the right to self determination of the people of Western Sahara
3. May 2005: Advisory opinion on the self-executing character of the universal postal union convention for the Belgian Institute for Telecommunication (with Eric David)

4. January 2005: Opinion on the legality of arms trade authorization. Government of Wallonia (with Eric David)
5. October 2004: Study on the conformity of legislation from Rwanda, Congo and Burundi with the Nairobi Protocol. Group For Research And Information On Peace And Security.

VIII. NON-SCIENTIFIC ACTIVITIES

Conferences

1. Intervention on Western Sahara, Bruxelles Laïque Conference, Bruxelles, 2011.
2. Intervention on Western Sahara, ULB, International Humanitarian Law Student Association, 2010.
3. *(Dés)occupation/ (Dés)engagement : qu'en dit le droit international humanitaire ?*, International Humanitarian Law Student Association, December 2008.
4. Workshop on Western Sahara - Oxfam International – Bruxelles- June 28 and 29, September 12, 2006).

Interviews

1. Anja Sahlberg , National Swedih Radio, on the legality of the fishing agreements between Morocco and the EU., 8 December 2010.
2. « Crash Broke out in Western Sahara », *Life Week* (China), 18 November 2010.
3. RTBF, La première, Le 90 minutes, 9 November (Interview Radio on Western Sahara).

Opinions (press)

1. “Les animaux auront-ils bientôt des droits fondamentaux?”, *Le Temps* (Geneva), 4 may 2015.
2. “Les animaux auront-ils bientôt des droits fondamentaux?”, *La Libre Belgique* (Brussels), 29 April 2015, pp. 54 and 55.
3. “Sahara occidental: la Belgique à la croisée des chemins”, *Le Soir* (Brussels), 29 March 2013 (Eric David, Pierre Galand, Véronique van der Plancke, Olivia Venet & Pierre Verbeeren).
4. “La ville de Bruxelles soutient-elle l’occupation du Sahara occidental ? », Bulletin des amis du Monde Diplomatique (Brussels), n°49, septembre-décembre 2011.
5. « Un mur dans les dunes », *Bruxelles Laïque Échos* (Brussels), October 2009. Also published in *Courrier de l’Association des chrétiens contre la torture*, July 2011.

6. « La mort du casque bleu belge était préméditée... », *Le Soir* (Brussels), 8 September 2008, en collaboration avec Pauline HELINCK, Joanna SPANOUDIS et Edith WEEMAELS.
7. « Maintenant, vous savez! », *Le Soir* (Brussels), 19 August 2008.
8. « Birmanie : le bien contre le mal ? », *La Libre Belgique* (Brussels), 15 May 2008.
9. « Le retour de Superman et la politique étrangère des États-Unis », *Le Soir* (Brussels), 13 July 2006.

IX. FUNDING

1. Funding of the research stay in New York through 2 scholarship of the FNRS (Belgian National Research Fund) (August 2012 et January 2013).
2. Funding of the FNRS (Belgian Nations Research Fund) for a research stay in Algeria to study Western Sahara's Refugee Camps (November 2011).
3. Funding of the research stay in New York with a Fulbright Fellowship (2013)
4. Funding of research stay in Quebec through a grand from the Fonds Québécois de la Recherche (Quebec's Research Fund).
5. Funding of the symposium organized in Brussels (Western Sahara – Which legal remedies for people under foreign domination), Brussels, 2009.
6. Funding of research stay in Colombia (Medellin) to take part in the creation of a UNESCO chair (2008).